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مجموع تعداد دكل هاي فعال در كشور چيزي حدود 140 عدد است كه از 
اين تعداد حدوداً 115 دكل از نوع دكل هاي خشكي و 25 دكل نيز دريايي 
است)اين آمار متغير بوده و لذا اعداد ارائه شده، حدودي هستند(. در حال 
حاضر به جز دكل هاي ايراني )منظور دكل هايي اس��ت كه مالكيت آنها در 
اختيار ايران است( حداقل 10 دكل با مالكيت چيني ها، هفت دكل با مالكيت 
هندي ها و يك دكل با مالكيت ژاپن مشغول فعاليت هستند. كارفرماي اصلي 
اين دكل ها، بزرگ ترين شركت دولتي ايران يعني شركت ملي نفت ايران 
و شركت هاي تابعه آن شامل شركت نفت و گاز پارس، پتروپارس، مناطق 
نفت خيز مركزي، نفت فلات قاره، مناطق نفت خيز جنوب، نفت و گاز اروندان 
و مهندسي و توسعه نفت است. شركت ملي حفاري ايران مالك 70 تا 75 
دستگاه دكل است. اگر از شركت ملي حفاري ايران بگذريم، تعدادي شركت 
خصوصي در بخش حفاري كشور مشغول فعاليت هستند كه بزرگ ترين آنها 
شركت حفاري شمال است كه مالك 9 دكل خشكي و 3 دكل دريايي است 

و يك دكل نيمه شناور ملكي ايراني را نيز راهبري مي كند.
در خلال س��ال هاي 84 تا 89 كه قيمت نفت بالا بود، فضايي ايجاد شدكه 
بسياري از س��رمايه گذاران علاقه مند به خريد دكل ش��دند. بازار بزرگ و 
تقاضاي قطعي، موانع ورود كم و سودآوري زياد منجر به اين شد كه در خلال 
اين سال ها، تعداد دكل هاي مالكيتي كشور رشد چشمگيري داشته باشد 
اما بسياري از همين سرمايه گذاران از يك نكته كليدي غافل بودند؛ داشتن 
دكل حفاري مانند خريد ماشين آلات توليد كيك نيست! بازار پيچيده نفت 
و گاز با المان هاي تأثيرگذار بي شمار از يك سو و پيچيدگي هاي فني كار 
از سوي ديگر به نحوي بودكه پس از بغرنج ش��دن اوضاع صنعت نفت در 
اواخر دولت دهم و دولت يازدهم، بسياري از اين سرمايه گذاران خود را با 
چالش هاي جدي مواجه ديدند، بنابراين شايد بتوان شركت هاي خصوصي 
مش��غول در صنعت حفاري را نيز به نوبه خود به دو دس��ته تقسيم نمود: 
شركت هايي كه واقعاً كار حفاري انجام مي دهند و شركت هاي كه بيشتر از 

جنس سرمايه گذاري بوده و صرفاً مالك دكل هستند.
از منظر استراتژيك نيز هرچقدر هزينه هاي اوليه ورود به يك صنعت بيشتر 
باشد، بالطبع هزينه هاي خروج از آن صنعت نيز افزايش خواهد يافت كه 
اين مهم منجر به تشديد رقابت خواهد شد. حال كافي است در نظر بگيريم 
كه خريد يك دكل دريايي جك آپ حدود 150 ميليون دلار) رقمي حدود 
800 ميليارد تومان( هزينه دارد، بنابراين رقابت شديدي در بازار حفاري 
در دريا وجود داردكه باعث شده است ش��ركت هاي فعال در اين بخش، 
هزينه هاي خود را پايين آورده و كارايي و بهره وري س��ازماني را افزايش 
دهند زيرا بيكار شدن حتي يك دكل دريايي نيز ضرر و زيان بسياري به 
شركت وارد مي سازد. اما بيكار شدن يك دكل در بخش دريايي به جز ضرر 
و زيان مالك آن، هزينه فرصت زيادي براي كشور دارد و منجر به از بين 
رفتن تعداد زيادي شغل مي شود. از طرف ديگر اگر حمايت بي حساب و 
كتاب از شركت هاي ايراني بشود )مانند آنچه در صنعت خودروي كشور 
رخ مي دهد( و شركت هاي حفاري بهره وري و كارايي پاييني داشته باشند 

نيز هزينه فرصتي به اقتصاد ملي تحميل خواهد شد.
پس با دو سؤال كليدي مواجه هستيم:

1- آيا بايد به بهانه حمايت از شركت هاي داخلي، رقابت خارجي را در بخش 
حفاري دريايي محدود نماييم؟

2- آيا بايد اجازه دهيم كه شركت هاي خارجي بدون هيچ محدوديتي به 
رقابت با شركت هاي داخلي بپردازند؟

به نظر من پاس��خ به هر دو سؤال بالا منفي اس��ت. اگر بخواهيم در صنعت 
حفاري پيش��رفت كنيم، بايد اج��ازه بدهيم كه ش��ركت هاي حفاري ما با 
ش��ركت هاي خارجي رقابت كنند تا از اين مجرا بتوانند كارايي و بهره وري 
خود را افزايش دهند و در يك فرآيند يادگيري سازماني قرار بگيرند. از طرف 
ديگر اينكه هيچ محدوديتي براي ش��ركت هاي خارجي نداشته باشيم نيز 
اقدامي به غايت اشتباه اس��ت زيرا نمي توان منكر محدوديت هايي شد كه 
شركت هاي حفاري ايراني با آن مواجه هس��تند، به عبارت ديگر نمي توان 
از ش��ركت هاي داخلي با اين همه مش��كلاتي ك��ه دارند انتظار داش��ت با 
شركت هايي رقابت كنند كه به راحتي دسترسي به همه چيز دارند. به نظر 
اينجانب، نكته كليدي در پاسخ به پرسش هاي بالا، تمييز قائل شدن بين 
شركت هاي خوب و كارا و شركت هاي با بهره وري پايين است. بهترين اقدامي 
كه دولت مي تواند در مورد صنعت حفاري انجام دهد شناسايي پيمانكاران 
قوي و حرفه اي كه )اصطلاحاً كننده واقعي كار هس��تند( و حمايت از آنان 
است زيرا اين پيمانكاران مي توانند به جز استفاده از دكل هاي ملكي خود، از 
ظرفيت هاي مازاد ساير دكل هاي ملكي ايراني نيز استفاده كنند. تعداد اين 
شركت ها انگشت شمار است و به راحتي قابل شناسايي هستند. با اين حال 
در يادداشت پيش رو به دو دليل صرفاً از شركت حفاري شمال نام مي برم. 
دليل اول اينكه اين شركت بزرگ ترين شركت خصوصي حفاري كشور و به 
نوعي ويترين صنعت حفاري ايران است و دليل دوم ماجراي دكل دريايي 
سحر1 است كه داستان بيكار شدن آن و عدم بيكار شدن دكل هندي آبان8 
توس��ط پتروپارس )از زيرمجموعه هاي ش��ركت ملي نفت( اين اواخر نقل 
محافل مختلف نفتي بوده است، به نظر مي رسد برخورد وزارت نفت با اين 

شركت معرف برخورد كلي اين وزارت با صنعت حفاري خواهد بود.
نتيجه اي كه اين داس��تان تاكنون داش��ته اين اس��ت كه در پي كش و 
قوس هاي فراوان، مديريت عامل شركت ملي نفت ايران اخيراً بيانيه اي 
صادر نموده و از شركت هاي بزرگ توسعه اي و بهره برداري خواسته اند 
مادامي كه دكل حفاري با مالكيت ايراني با ظرفيت خالي وجود دارد، از 
دكل هاي خارجي استفاده نشود. مديرعامل بزرگ ترين شركت خصوصي 
حفاري هم اعلام كرده اند كه يك دكل دريايي اين شركت )سحر 1( بيكار 
است و اين شركت حاضر اس��ت با 10 هزار دلار كمتر نسبت به رقباي 
هندي و چيني، كار كند! عدم حمايت وزارت نفت از موضع حفاري شمال 
در اين مناقشه به معني عدم حمايت از كل صنعت حفاري در آينده است؛ 
صنعتي كه چون جزو صنايع بالادستي نفت محسوب مي شود، اهميت 
استراتژيك براي كل كشور دارد؛ صنعتي كه شغل هاي زيادي مي تواند 
ايجاد كند و در نهايت صنعتي كه با پول شهروندان ايراني مانند من و شما، 

سرمايه گذاري اوليه سنگين در آن صورت پذيرفته است.

چين؛ بزرگ ترين واردكننده پسته از ايران    
عضو هيئت مديره اتحاديه صادركنندگان خشكبار ايران، كشور 
چين را به عنوان بزرگ ترين وارد كننده پسته از ايران معرفي كرد. 
محمد مهدي طباطبايي گفت: در حال حاضر پس از چين، كشورهاي 
عربي، شمال آفريقا و روسيه بيشترين حجم واردات خشكبار ايران را 
به خود اختصاص داده اند. وي با اشاره به اينكه حجم صادرات خشكبار 
ايران 2/5 ميليارد دلار در سال است، تصريح كرد: در صورتي كه شرايط 
بهبود يابد، ميزان صادرات خشكبار مي تواند 30 تا 40 درصد افزايش 
يابد. عضو هيئت مديره اتحاديه صادركنندگان خشكبار ايران با اشاره 
به ميزان صادرات پسته ايران گفت: 250 هزار تن پسته در سال در ايران 
توليد مي شود كه در خوشبيناته ترين حالت، 35 هزار تن آن به مصرف 
داخلي رسيده و مازاد آن صادر مي شود كه البته ميزان مصرف در سال 

جاري كمتر از 35 هزار بوده است.

س�تون »دالان« ت�ا 18 اس�فند زم�ان برگ�زاري انتخاب�ات اتاق علي محبي
بازرگاني و ب�ه منظور انع�كاس اخبار حاش�يه انتخاب�ات اتاق در 
خدمت خوانن�دگان فع�ال در حوزه اقتص�ادي خواهد ب�ود. اين 
ستون س�عي دارد اخبار كوتاه و پش�ت پرده،  لابي ها و نگراني ها ، 
تخلف�ات و. . . ك�ه در جري�ان انتخاب�ات رخ مي ده�د و انتخابات 
اتاق ه�اي بازرگاني را تحت الش�عاع قرار مي ده�د، منعكس كند. 
مناظ�ره پن�ج س�ر ليس�ت گ�روه انتخابات�ي ك�ه در ايلن�ا 
برگزارش�ده يك�ي از جامع تري�ن و كامل تري�ن مطال�ب درباره 
كارنام�ه ات�اق و ح�وادث ناگفت�ه س�ال هاي اخي�ر و جري�ان 
حاكم ب�ر انتخابات اس�ت، ب�ه همين منظور س�ه خبر از س�تون 
ام�روز را به اي�ن مناظ�ره 10 هزار كلم�ه اي اختص�اص مي دهيم. 

    اعتدال راه رفتن بين حق و باطل نيست!
بهزاديان سر گروه تحول خواهان: مشي ميانه روي و اعتدال كه در كشور 
مد شده اس��ت؛ اعتدال به معناي راه رفتن مابين حق و باطل نيست 
چراكه دوستان ما متأسفانه وسط حق و باطل حركت مي كنند و اسم 
خود را ميانه رو گذاشته اند، البته لازم به ذكر است دوستان خواسته اند 
يك خط فاصله بين خود شان و اصلاح طلبي قرار دهند كما اينكه در 
انتخابات هيئت رئيسه سال گذشته، كانديداي مورد نظرشان گفت كه 
بنده نه تحول خواهم و نه اصلاح طلب چراكه فكر مي كرد اين صحبت ها 
در جامعه باب ش��ده و اين مس��ئله مي تواند در جامع��ه نتيجه بخش 
باش��د كه نتيجه اش را در آن دوره مش��اهده كرديم. اينكه مي گويند 
مي خواهيم با دولت تعامل كنيم، اين نكته مطرح مي شودكه حداقل 
در دولت احمدي نژاد حدود سه س��ال آقاي پدرام سلطاني در هيئت 
رئيسه حضور داشتند و چه زماني رفتارهاي ويرانگرانه آن دولت را در 

بخش اقتصاد زير سؤال بردند. 
   5 برنامه استراتژيك و دوجين مشاوره براي هر قوه

سلطاني نيا نماينده گروه كارآفرينان توسعه گرا گفته است:  ما پنج برنامه 
استراتژيك براي دوره آينده اتاق برنامه ريزي كرده ايم و اگر موفق شديم 
به اتاق راه پيدا كنيم، از ظرفيت اتاق براي پيگيري آن استفاده خواهيم 
كرد. تسهيل انتقال اقتصاد از يك اقتصاد غير رسمي به رسمي يا يك 
اقتصاد زير زميني به يك اقتصاد شفاف، تس��ريع در پيوستن ايران به 
سازمان جهاني، كوچك سازي و توانمند سازي دولت و تسهيل جذب 
سرمايه گذاري هاي خارجي و بين المللي ش��دن بنگاه هاست. توسعه 
اقتصاد منطقه از برنامه اين گروه اس��ت، در حالي كه با قانون موجود 
چنين امكاني در چارچوب اتاق بازرگاني قابل تصور نيس��ت، هر چند 
مدعي شده اند قرار است پيش از همه ساختارهاي اتاق را عوض كنند. 
وي همچنين گفته اس��ت:  ما قوياً معتقديم با قانون موجود دراتاق اگر 
صرفاً بخواهيم در مقام مشاور سه قوه عمل كنيم راه به جايي نخواهيم 
برد چراكه هركدام از اين قوه ها براي خود دوجين مشاور دارند، بنابراين 

اين قانون بايد تغيير كند. 
   لزوم حسابرسي براي رفع شائبه فساد مالي

حريري نيز به عنوان نماينده گروه پيشگامان وفاق گفته است:  ما به دنبال 
افراد حلال خور بوديم و كساني كه شائبه فساد اخلاقي يا فساد مالي دارند 
را در ليست خود قرار نداديم و حتماً به نمايندگي از آنها به اتاق خواهيم 
رفت و حتماً آن يك در هزارها و س��ه درهزارهايي را كه در چهار س��ال 
گذشته داده اند و تبديل شده به ساختمان هاي 3-2 ميلياردي كه جزو 
كوچك ترين اختلاس هايش بوده است را در دوره آينده رسيدگي خواهيم 
كرد. حتماً حسابرسي عملكردي خواهيم داش��ت، از هيئت رئيسه اتاق 

تهران و ايران براي رفع شائبه فسادهاي مالي بسياري كه وجود دارد. 
وي همچنين گفته است: بايد صادقانه با مردم صحبت و عنوان كرد و 

نمي توان با عكس و شال گردن و اين مسائل اتاق را تغيير داد.
   توليدكننده پرچ وطناب بافي در  بخش كشاورزي!

يك فعال اقتصادي با انتقاد از روند انتخابات در اتاق هاي بازرگاني گفته 
اس��ت:  اتاق بازرگاني نماينده همه بخش خصوصي نيست. وي گفته 
است: در حال حاضر حدود 5 ميليون واحد كشاورزي، 380 هزار بنگاه 
صنعتي، 180 هزار بنگاه تعاوني، 3 ميليون واحد صنفي و 7 هزار و 800 
واحد معدني فعال هس��تند، در حالي كه كل اعضاي اتاق بازرگاني كه 

حق رأي در انتخابات دارند، به 50 هزار نفر مي رسد. 
وي افزود: در دوره قبل انتخابات اتاق بازرگاني، در تهران با 367 رأي، 
در اصفهان 377 رأي و در مشهد با 146 رأي وارد اتاق شده اند. آيا اينها 

نماينده همه بخش خصوصي اند ؟ 
وي گفته: در انتخابات امس��ال اتاق بازرگاني نيز برخي افراد مغازه دار، 
توليدكننده پيچ و پرچ، طناب باف،  شركت باربري  و حجره دار ميدان 
ميوه و تره بار در بخش كش��اورزي كانديداي انتخاب��ات اتاق بازرگاني 

شده اند كه اتفاق قابل قبولي نيست.

حذف يارانه 6 ميليون پولدار
سقف درآمدي طرح هدفمند كردن يارانه ها 3 هزار ميليارد تومان كاهش يافت

لاريجاني: دولت گفته است فقط مي تواند يارانه800 هزار  نفر را حذف كند

نمايندگان مجلس با كاهش سقف درآمدي طرح 
هدفمندي يارانه به 39ه�زار ميليارد تومان در 
نهايت لايحه بودجه 94 را با 844 هزار ميليارد 
تومان به تصويب برس�اندند. بررس�ي گزارش 
كميس�يون تلفيق مجلس درباره لايحه بودجه 
94 در ش�رايطي روز گذش�ته ادام�ه يافت كه 
نمايندگان مجلس براي حذف 12هزار ميليارد 
تومان از پيش�نهاد دولت براي پرداخت يارانه 
نقدي گام بلندي برداش�تند اما با درخواس�ت 
محمدباق�ر نوبخ�ت براي بررس�ي بيش�تر به 
كميس�يون تلفي�ق ارجاع داده ش�د تا كس�ر 
12هزار ميليارد تومان به 3 هزار ميليارد تومان 
كاهش به رق�م 39هزار ميليارد تومان برس�د. 
به گزارش »ج��وان«، مجلس بر اين باور اس��ت 
كه با توجه ب��ه محدوديت هاي اعتب��اري دولت، 
پاستور بايد حداقل 10 ميليون نفر را از فهرست 
يارانه بگيران حذف كند اما دولت با زيركي خاصي 
از اين اق��دام دوري مي كند تا هم��ه چيز به پاي 
مجلس نوشته شود كه نمونه اين موضوع را مي توان 

در جلسه روز گذشته مجلس مشاهده كرد. 

بنابراين گزارش لاريجاني رئيس مجلس در صحن 
علني گفت: دولت گفته اس��ت كه در حال حاضر 

800هزار نفر را مي توان از يارانه نقدي حذف كرد.
در ادامه بررس��ي بخش هزينه اي تبصره 21 كه 
مربوط به موضوع هدفمندي يارانه ها و پرداخت 
يارانه نقدي است، برخي نمايندگان پيشنهاداتي 
ارائ��ه كردند ام��ا از آنجاي��ي كه مقرر ش��ده بود 
هماهنگي دولت و مجلس در اجرا لحاظ ش��ود، 
پيشنهاد يكي از نمايندگان مبني بر حذف بخشي 
از اعتبار يارانه نقدي و غيرنقدي از 42 هزار ميليارد 
تومان به 30  هزار ميليارد تومان موجب ش��د، با 

مخالفت نمايندگان دولت روبه رو شود. 
در جزء 3 بند )ب( مقرر ش��ده بود در سال آينده از 
مجموع درآمد حاصل از اجراي قانون هدفمندسازي 
يارانه ها تا مبلغ 42 هزار ميليارد تومان براي پرداخت 
نقدي و غيرنق��دي به خانوارها اختص��اص يابد، اما 
هنگام بررسي اين جزء محسن عليمرداني نماينده 
مردم زنجان و طارم با ارائه پيش��نهادي خواس��تار 
اصلاح اين جزء و كسر 12 هزار ميليارد تومان از آن 
و اختصاص به بخش اشتغال )جزء 5 بند ب( شد؛ در 

شرايطي كه انتظار نمي رفت اين پيشنهاد با توجه به 
ناگهاني بودن آن تصويب شود، اما پس از رأي گيري 
اين پيشنهاد با اختلاف رأي اندكي به تصويب مجلس 
رسيد و رس��ميت يافت و از اين لحظه به بعد فضاي 
عمومي مجلس قدري متشنج و محل رفت و آمد و 

بحث و بررسي هاي حلقه اي شد. 
رئيس س��ازمان برنامه و بودجه با اعلام مخالفت 
با اين پيشنهاد گفت: با كاهش 12 هزار ميليارد 
توماني يارانه نقدي 26 ميليون نفر از وكلاي شما 
از صف يارانه بگيران حذف مي ش��وند،  البته گويا 
فرد نخس��ت برنامه ريز كشور در محاسبات خود 
دچار اختلال شده است چراكه با حذف 12 هزار 
ميليارد تومان از اعتبار هدفمندي براي جمعيت 
77 ميليون نفري كشور كه بخش��ي از آن نيز از 
دريافت يارانه انصراف داد ه اند، حدود 22 ميليون 

نفر از يارانه بگيران بايد حذف شوند. 
نوبخت در ادامه اظهار داش��ت: اقدام سنجيده اي از 
سوي هيئت رئيسه انجام ش��د تا در بحث درآمدي 
براي هماهنگي بيش��تر روي پيشنهادات تبصره 21 
هدفمندي به كميسيون تلفيق بازگردد و پس از آن 

نظرات كارشناسي گزارش شود و علت آن بود كه در 
فضايي كه مي توان يك پيشنهاد خوب از يك جنبه 
مطرح كرد، پيشنهادهاي ديگر در صحن مطرح نشود. 
با اتفاقي كه افتاده است از ماه آينده 26 ميليون نفر از 
دريافت يارانه محروم مي شوند زيرا 12 هزار ميليارد 
تومان از منابع پرداخت نقدي كاهش يافته، مجلس 
فصل الخطاب است و هرچه امر كنيد دولت موظف به 

اجراست، ضمن اينكه اين پيشنهاد اجرايي نيست. 
وي ادامه داد: اكنون نيز پيش��نهادي مطرح ش��ده 
كه خانوارهايي كه درآمد آنها از 2/5 ميليون تومان 
در ماه بيشتر است حذف ش��وند، يعني اگر در يك 
خانواده اي سرپرس��ت به همراه همسر و يك فرزند 
مشغول كار باشند، بايد حذف شوند، به من بگوييد 
آيا اينها داخل ش��هر تهران هستند؟ آيا مالك خانه 
هستند؟ آيا بچه دانشگاه آزادي دارند؟ آيا بيماري 
صعب العلاجي در اين خانواده اس��ت؟ از رياس��ت 
مجلس درخواست مي كنيم و استدعا داريم مجدداً 
تبصره 21 به كميس��يون بازگ��ردد، هرچه بگوييد 
لازم الاجراست، اما بايد قابليت اجرايي داشته باشد. 
 در ادامه مفتح س��خنگوي كميسيون تلفيق بيان 
كرد: تصور نمي ش��د كه پيش��نهاد كاهش منابع 
پرداخت يارانه نقدي مورد اقب��ال نمايندگان قرار 
گيرد، زيرا از لحاظ اجرايي كاملًا با مش��كل مواجه 
مي ش��ود. در ادامه نيز لاريجان��ي رئيس مجلس 
عنوان كرد: در درآمدها پيشنهاد به بازگشت سقف 
درآمدي دولت بود اما بايد توازني در بحث هزينه ها 
به وجود آيد، الان اينطور كه پيش مي رويم توازني 
در درآمد و هزينه وجود ندارد و مشكل ايجاد مي كند 
و اين مشكل براي مردم نيز خواهد بود. تقاضا داريم 
موضوع درآمد و هزينه در كميسيون تلفيق مجدداً 
بررسي و متناسب سازي شود. پس از آن پيشنهاد 
بازگشت تبصره 21 هدفمندي به كميسيون تلفيق 

با موافقت نمايندگان همراه شد. 
با تش��كيل جلس��ه عصر مجلس ش��وراي اسلامي، 
كميسيون تلفيق پيشنهاد جديد خود را ارائه كرد كه 
بر اساس آن، كاهش 12 هزار ميليارد توماني به 3 هزار 
ميليارد تومان كاهش پيدا كرد و به 39 هزار ميليارد 
تومان رسيد، يعني به جاي 22 ميليون نفر حدود 6 

ميليون نفر در آستانه حذف از يارانه بگيران باشند. 
كميسيون تلفيق براي 3 هزار ميليارد تومان نيز 
كس��ب تكليف كرد كه بر اين اس��اس، اين مبلغ 
به اعتبار مربوط به برنامه هاي اش��تغال جوانان و 
فارغ التحصيلان دانش��گاه ها اضافه شد، بنابراين 
اعتبار اين جزء از يك هزار ميليارد تومان به 4 هزار 

ميليارد تومان افزايش يافت.

مه�دي معصومي�ان     بازرگاني
گفت: ات�اق بازرگاني 
وظيفه دارد ك�ه ريل گذاري بخ�ش صنعت و 

بازرگاني كشور را عملياتي كند. 
 مهدي معصوميان فعال صنعت داروي كشور و 
عضو ائتلاف فراگير ايراني آباد در انتخابات اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي اس��تان 
ته��ران در گفت وگو با ف��ارس در خصوص وضع 
موج��ود اتاق بازرگان��ي اظهار داش��ت: در حال 

حاضر اتاق بازرگاني ي��ك مجموعه كاملًا دولتي 
به حساب مي آيد كه وظيفه آن سرويس دهي به 
بخش خصوصي است. وي با اشاره به ظرفيت هاي 
موجود در اتاق بازرگاني بيان كرد: اتاق بازرگاني 
از ظرفيت هاي بالايي برخوردار اس��ت كه تجار 
و صنعتگ��ران و توليد كنن��دگان مختلف��ي در 
زمينه هاي مختلف در آن حض��ور دارند و بايد از 

اين ظرفيت استفاده شود. 
اين فعال صنعت دارو با بيان اين مطلب كه اتاق 

بازرگاني وظيفه دارد ريل گذاري بخش صنعت 
و بازرگاني كش��ور را عملياتي كن��د، بيان كرد: 
متأس��فانه در حال حاضر ات��اق بازرگاني نقش 
پررنگي در اقتصاد كشور ندارد و نوعي انحصار در 

هيئت رئيسه اتاق وجود دارد. 
معصوميان تصريح كرد: هيئت رئيسه بايد با همه 
اعضاي اتاق در خصوص مسائل مختلف مشورت 
كند و به آنها گزارش ارائه دهد اما متأسفانه چنين 

چيزي ديده نمي شود. 

معصوميان با اشاره به مش��كلات شعارزدگي در 
فضاي انتخاباتي اتاق بازرگاني يكي از مشكلات 
اساس��ي اتاق بازرگاني و اقتصاد مل��ي را تفاوت 
در تعاريف موج��ود اقتصادي دانس��ت و افزود: 
پرهيز از سياس��ت زدگي و همچنين تقويت قوه 
مطالبه گرانه از دولت و مجلس ضمن حفظ احترام 
اين قوا، به منظور رفع برخي از موانع فعاليت هاي 
تجاري يكي از مهم ترين برنامه هايي است كه بايد 

به صورت جدي و مستمر پيگير شويم.

اتاق بازرگاني وظيفه دارد ريل گذاري بخش صنعت و بازرگاني را عملياتي كند

ب�ا اقدام�ات صورت گرفت�ه س�ازمان جنگل ه�ا، مرات�ع و 
آبخي�زداري كش�ور در قط�ع درخت�ان آل�وده، توس�عه 
خش�كيدگي جنگل ه�اي بل�وط ك�ه از س�ال 88 در كش�ور 
آغاز ش�ده بود، ب�راي نخس�تين بار در كش�ور متوقف ش�د. 
رئيس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري در نشست خبري خود 
با خبرنگاران با اش��اره به فعاليت هاي انجام شده در حوزه حفاظت 
و صيانت و كنترل خش��كيدگي بلوط در زاگ��رس گفت: عمليات 
پرورشي و بهس��ازي جنگل با مش��اركت مردم در 20 هزار هكتار 
و اجراي س��امانه آبگير باران در س��طح 6  هزار هكت��ار و همچنين 
نهال كاري مشاركتي با گونه هاي بومي و اقتصادي در سطح 6  هزار 
هكتار و تأمين نهال مورد نياز 700 هزار اصله ازجمله اقدامات اين 
سازمان به شمار مي رود. خداكرم جلالي افزود: ميزان خشكيدگي 
بلوط در جنگل هاي زاگرس در س��ال 93 متوقف ش��ده است كه 
علت آن را بايد علاوه بر بارش مناس��ب و كنت��رل ريزگردها، قطع 
درختان آلوده و ايجاد فاصله بين درختان براي جلوگيري از حركت 

سوسك هاي چوپان دانست. 
وي با اش��اره به بودجه اختصاص يافته به خشكيدگي جنگل هاي 
بلوط خاطرنشان كرد: هرچند از 25 ميليارد ريال از ستاد حوادث 
غيرمترقبه 50 درصد و از 30 ميليارد ريال از محل اعتبارات داخلي 
50 درصد براي كنترل خش��كيدگي اختصاص يافت اما با اقدامات 
صورت گرفته، خشكيدگي درختان زاگرس كه از سال 88 آغاز شده 
بود، امسال متوقف ش��د. جلالي نياز اعتباري كنترل خشكيدگي 

درختان زاگرس را 200 ميليارد تومان عنوان كرد.
    احداث در جنگل ابر متوقف شد

معاون وزير جهاد كشاورزي با اشاره به ساخت و ساز صورت گرفته در 
محيط حفاظت شده جنگل ابر يادآور شد: به صورت كتبي و شفاهي 
مخالفت خود را با ساخت و ساز در اين جنگل ها اعلام كرده ايم و با 

توجه به تشكيل كميته مبارزه با زمين خواري و نظارت نمايندگان 
مجلس، احداث جاده به لحاظ داشتن خس��ارت به محيط زيست 

متوقف شده و عملًا ساخت و ساز در آن ممنوع است. 
   منشأ ريزگرد هاي خوزستان داخلي بود

رئيس س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخيز داري كش��ور اظهار كرد: 
ريزگردهاي اخيري كه در استان خوزستان مشكلات زيادي را براي 
مردم به وجود آورد، در پي خشك شدن تالاب ها ناشي از قطع شدن 
حقابه آنهاس��ت، بنابراين اين مناطق خشك شدند و وزش بادهاي 
شديد سبب شد ريز گرد هايي كه بين دو تا پنج ميكرون بودند به هوا 

بلند شوند و تا ارتفاعات بالا و مسافت زيادي جابه جا شوند. 
   مبارزه با قاچاق چوب و زغال

معاون وزير جهاد كش��اورزي از كش��ف 6 هزار و 722 مترمكعب 
چوب، هيزم و بوته و 183 تن زغال خبر داد و مبارزه با قاچاق چوب را 
يكي از مهم ترين برنامه هاي اين سازمان عنوان كرد. وي با اشاره به 
تشكيل كميته مبارزه با زمين خواري، ادامه داد: كنترل پديده هاي 
بياباني و توفان هاي نمكي درياچه اروميه در س��طح 9 هزار هكتار 
ازجمله اقداماتي اس��ت كه براي كنترل خش��كي درياچه اروميه 

صورت گرفته است. 
جلالي با اشاره به عوامل مؤثر ديگري در خش��كي درياچه اروميه 
تصريح كرد: بر اس��اس مطالعات انجام ش��ده، از 90 س��دي كه در 
حوضه آبري��ز درياچه اروميه ق��رار دارند، تنها 34 ع��دد آن داراي 
ارزيابي زيست محيطي هس��تند و علاوه بر كاهش نزولات آسماني 
دخالت هاي انس��ان در اقليم منطقه نيز بر خشكي اين درياچه اثر 

گذاشته است. 
وي يادآور شد: براي كنترل توفان ش��ن در اطراف منطقه اروميه، 
مالچ پاشي، بذركاري و توزيع نهال در دستور كار قرار گرفته است. 
وي با اش��اره به ميزان واردات چوب و لزوم زراعت چوب گفت: در 

حوزه واردات چوب و كاغذ با كمبود جدي روبه رو هستيم، به طوري 
كه 6/5 ميليون مترمكعب نياز صنايع داخلي است كه تنها 3 ميليون 
مترمكعب آن از محل چوب هاي داخلي توليد ش��ده و مابقي وارد 
مي ش��ود. جلالي افزود: با توجه به لزوم واردات، بايد زمينه واردات 

چوب و فرآورده هاي چوبي تسهيل شود. 
وي خاطرنشان كرد: همچنين زراعت چوب بايد در دستور كار قرار 
گيرد و بر اين مبنا، 200 هزار هكتار در سطح زراعت چوب گذشته 
اضافه شده اس��ت. جلالي ادامه داد: حدود 2/5 ميليون مترمكعب 
از محل زراعت چوب ي��ا باغ هاي متروكه ي��ا باغ هايي كه عمليات 

جوان سازي چوب در آنها صورت گرفته، تأمين شده است. 
   زمين خواري در فرودگاه بين المللي قم محرز نيست

رئيس س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري با اش��اره به احداث 
فرودگاه بين المللي قم در س��طح 2 ه��زار و 950 هكتار گفت: اين 
فرودگاه كه از چند س��ال گذش��ته توس��ط مديران ارشد سياسي 
اس��تان در حال پيگيري اس��ت، تاكنون موفق ب��ه اخذ مجوزهاي 
لازم نشده است. وي همچنين افزود: اين سازمان بايد دادخواست 
يا ش��كايتنامه اي عليه س��ازندگان فرودگاه به علت ع��دم دريافت 
مجوزه��اي قانون��ي تنظيم كرده ك��ه در مجامع قضاي��ي در حال 

پيگيري است. 
جلالي خاطرنشان كرد: شكايت هايي از سوي دستگاه هاي نظارتي به 
سازمان بازرسي كل كشور و كميسيون اصل 90 مجلس ارسال شده 
كه در حال بررسي است. وي ادامه داد: واگذاري به لحاظ مالكيت از 
حدود هشت سال گذشته به سازمان امور اراضي انتقال داده شده و 
اين سازمان وظيفه استعداديابي، شناسايي و تخصيص منابع را بر 
عهده دارد. جلالي تصريح كرد: به نظر مي رسد در صورتي كه مراحل 
قانوني طي شده و مجوزهاي لازم گرفته شود، اين سازمان مخالفتي 

با احداث اين پروژه در اراضي اطراف قم ندارد.

منشأ ريزگرد هاي خوزستان داخلي بود بهناز  قاسمي
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بخش خصوصي بايد در مجامع تصميم گير 
صاحب رأي باشد

 عضو ات�اق بازرگان�ي و صناي�ع و معادن اي�ران خواس�تار تغيير 
سياس�ت دولت نس�بت به حض�ور نمايندگان بخ�ش خصوصي 
در مجام�ع تصميم گير ش�د و گف�ت: فع�الان اقتص�ادي بايد در 
باش�ند.  رأي  صاح�ب  دول�ت  مختل�ف  كميس�يون هاي 
به گزارش »جوان« مرجان آقاجان زاده هوش��يار در نشس��ت خبري 
خود با خبرنگاران با بيان اينكه بخش خصوصي واقعي بايد در اقتصاد 
كشور حضور يابد، گفت: به نظر مي رسد فعالان اقتصادي بايد به خوبي 
علم اقتصاد را شناخته و ش��جاعت بازگو كردن مشكلات وچالش هاي 
اقتصادي را كه از سوي دولت ايجاد شده داشته باشند و اين در شرايطي 
است كه مشاهده مي شود برخي فعالان اقتصادي زماني كه به عنوان 
مشاور در جلس��ات دولت حضور مي يابند، بيشتر به دنبال حل كردن 

مشكلات شخصي بنگاه توليدي خود هستند. 
عضو اتاق بازرگاني و صنايع و معادن ايران افزود: به نظر مي رسد دولت 
و بخش خصوصي با تعامل مي تواند راه هاي س��عي و خطا در اقتصاد را 
ببندد و با علم و تجربه خود تجارت را رونق بخشد، ضمن اينكه در اين 
ميان اتاق بازرگاني نيز بايد به گونه اي عمل كند كه از دولت بخواهد در 

نهادهاي تصميم گذار صاحب رأي باشد. 
هوشيار خاطرنشان كرد: در همه جاي دنيا صنايع بزرگ قدرت بيشتري 
دارند و شكي نيست كه هلدينگ هاي قوي و تشكل هاي مقتدر مي توانند 
روي تصميمات اقتصادي دولت تأثيرگذار باشند، اين در حالي است كه 
حضور تش��كل هاي قوي در پارلمان بخش خصوصي مي تواند حامي 

بنگاه هاي كودك و متوسط هم باشد. 
وي اظهار داش��ت: متأسفانه طي س��ال هاي گذش��ته به وجود آمدن 
بنگاه هاي متع��دد كوچك و متوس��ط در اقتصاد اي��ران منجر به اين 
ش��ده تا انبوهي از كارخانه ها وام هاي دولتي دريافت كرده و يك شبه 
ماشين آلات و دستگاه هايي خريداري كنند كه ممكن است در كلان 

اقتصاد و توسعه اقتصادي چندان كارآمد نباشد. 
به اعتقاد عضو اتاق بازرگاني و صنايع و معادن ايران اتاق هاي بازرگاني 
بايد جايگاه حضور سرمايه داراني باشد كه بدون استفاده از رانت به دنبال 

راهكارهايي براي ارتقاي توليد و توسعه اقتصادي كشور هستند. 
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